



Building a Europe
for and with children
Construire une Europe
pour et avec les enfants



ENF-JUS(2026)PV01
Strasbourg, 24 April/avril 2026

Committee of Experts on access to child-friendly justice through multidisciplinary and interagency services (ENF-JUS)

Comité d'experts sur l'accès à une justice adaptée aux enfants grâce aux services pluridisciplinaires et interinstitutionnels (ENF-JUS)

Third meeting / *Troisième réunion*

23-24 April 2026 / 23-24 avril 2026

Strasbourg, Agora, Room G04/ Salle G04
(in person and online / *en présentiel et en ligne*)

Meeting report/*Rapport de réunion*

ENF.JUS@coe.int
ENF-JUS

Committee of Experts on access to child-friendly justice through multidisciplinary and interagency services (ENF-JUS)	Comité d'experts sur l'accès à une justice adaptée aux enfants grâce aux services pluridisciplinaires et interinstitutionnels (ENF-JUS)
Report of the 3 rd meeting	Rapport de la 3 ^{ème} réunion
1. Opening of the meeting This second meeting of the Committee of Experts on access to child-friendly justice through multidisciplinary and interagency services (ENF-JUS, hereinafter "the Committee") was held on 23-24 April 2026 in Strasbourg and online. The meeting was opened by Taina Lajasaalo (Finland), Chair of the Committee. The Chair welcomed the participants and introduced Claire Paillassou, the new member of the Committee nominated by the French authorities. Claire Paillassou introduced herself and highlighted her experience as a Magistrate (children's judge) and Deputy Head of the Legislation and Legal Affairs Office, Juvenile Justice Department (Ministry of Justice of France). The participants were then welcomed by Tanja Gerwien, Secretary to the Committee.	1. Ouverture de la réunion Cette deuxième réunion du Comité d'experts sur l'accès à une justice adaptée aux enfants grâce à des services pluridisciplinaires et interinstitutionnels (ENF-JUS, ci-après "le Comité") s'est tenue les 23 et 24 avril 2026 à Strasbourg et en ligne. La réunion a été ouverte par, Taina Lajasaalo (Finlande), Présidente du Comité. La Présidente a souhaité la bienvenue aux participants et a présenté Claire Paillassou, la nouvelle membre du Comité, nommée par les autorités françaises. Claire Paillassou s'est présentée et a rappelé son expérience en tant que magistrate (juge pour enfants) et cheffe de bureau adjointe du bureau de la législation et des affaires juridiques de la Direction de la protection judiciaire et de la jeunesse (ministère de la justice de la France). Les participants ont ensuite été accueillis par Tanja Gerwien, Secrétaire du Comité.
2. Adoption of the agenda and order of business The Committee adopted the agenda as it appears in Appendix I.	2. Adoption de l'ordre du jour et de l'ordre des travaux Le Comité a adopté l'ordre du jour tel qu'il figure à l'annexe I.
3. Statement of the Chair and Secretariat The Secretariat gave an overview of the state of implementation of the Committee's Terms of Reference as well as on its Workplan and timeline on upcoming activities. The Secretariat presented a general update on recent and upcoming developments and activities of the Steering Committee for the Rights of the Child (CDENF). This included information on the 12th and 13th plenary meetings of the CDENF (19-21 November 2025 and 2-4 June 2026) and the work on the draft	3. Déclaration de la Présidente et du Secrétariat Le Secrétariat a présenté un aperçu de l'état de mise en œuvre de son mandat, ainsi que du plan de travail et du calendrier des prochaines activités du Comité. Le Secrétariat a présenté une mise à jour générale sur les développements et activités récents et à venir du Comité directeur pour les droits de l'enfant (CDENF), y compris des informations concernant les 12^{ème} et 13^{ème} réunions plénières du CDENF (19-21 novembre 2025 et 2-4 juin 2026) et les travaux sur le projet

Thematic Review Report on the Guidelines on child-friendly justice: - the Secretariat informed the Committee about the event for the North-South Prize of the Council of Europe, which will be held in Lisbon, Portugal, on 18-19 May 2026. Bragi Guðbrandsson, regarded as the pioneer of the Barnahus model, is one of the laureates who will be awarded this prize. - The Secretariat also informed the Committee about the call for children and youth consultations, which was launched on 15 April 2026, in the field of child participation. Finally, the Committee took note of the upcoming event of 4 June 2026 on the Thematic dialogue on social media and children's mental health, organised in co-operation with the Steering Committee for Human Rights in the fields of Biomedicine and Health (CDBIO), under the auspices of the Presidency of Monaco of the Committee of Ministers of the Council of Europe. The event will be livestreamed for registered participants (registration).	de rapport d'examen thématique des lignes directrices sur la justice adaptée aux enfants : - le Secrétariat a informé le Comité de la tenue de la cérémonie du Prix Nord-Sud, prévue à Lisbonne (Portugal) les 18-19 mai 2026, au cours de laquelle Bragi Guðbrandsson, considéré comme le pionnier du modèle Barnahus, fait partie des lauréats qui se verront décerner ce prix. - Le Secrétariat a également fait connaître au Comité l'appel à consultations d'enfants et de jeunes, lancé le 15 avril 2026, dans le domaine de la participation des enfants. Enfin, le Comité a pris note de la tenue, le 4 juin 2026, du dialogue thématique sur les réseaux sociaux et la santé mentale des enfants, organisé en coopération avec le Comité directeur pour les droits humains dans les domaines de la biomédecine et de la santé (CDBIO), sous les auspices de la Présidence de Monaco du Comité des Ministres. L'évènement sera diffusé en direct en ligne, pour les participants inscrits (inscription).
4. Presentation of the Child Impact Review Report The Chair introduced and gave the floor to Mary Mitchell, Senior Lecturer in Social Work, University of Edinburgh, and James Herbert, Associate Professor, Adelaide University, who presented the Child Impact Review Report. The Committee had decided that this report will serve as ENF-JUS' child consultation for the purpose of its draft recommendation.	4. Présentation du <i>Child Impact Review Report</i> (Rapport d'examen de l'impact sur les enfants) La présidente a présenté et donné la parole à Mary Mitchell, Maîtresse de conférences en travail social, Université d'Édimbourg, et James Herbert, Maître de conférences, Université d'Adélaïde, qui ont présenté le <i>Child Impact Review Report</i> (Rapport d'examen de l'impact sur les enfants). Le Comité avait décidé que ce rapport servira de consultation auprès des enfants par l'ENF-JUS dans le cadre de son projet de recommandation.
5. Election of Chair and Vice-Chair of the ENF-JUS The Secretariat recalled that the one-year terms of office of the current Chair of the Committee, Taina Laajasalo (Finland), and of the current Vice-Chair, Liam Coen (Ireland), who left the Committee in January of this year, will officially come to an end in May 2026. In accordance with the Resolution on intergovernmental committees and subordinate bodies, their terms of reference and working	5. Election de la Présidence et Vice-Présidence de l'ENF-JUS Le Secrétariat a rappelé au Comité que les mandats d'un an de l'actuelle Présidence du Comité, Taina Laajasalo (Finlande), et de l'actuel Vice-Président, Liam Coen (Irlande), qui a quitté le Comité en janvier 2026, arriveront officiellement à leurs termes, en mai 2026. Conformément à la Résolution concernant les comités intergouvernementaux et les organes subordonnés, leur mandat et leurs méthodes

methods (CM/Res(2021)3), the terms of office of the Chair and Vice-Chair may be renewed once for a period of one year. Taina Laajasalo (Finland) informed the Committee of her willingness to stand for re-election as Chair of the Committee and Eliška Hronová (Czechia) informed the Committee of her willingness to stand for Vice-Chair. The Committee re-elected Taina Laajasalo (Finland) as Chair of the Committee and elected Eliška Hronová (Czechia) as Vice-Chair of the Committee.	de travail (CM/Res(2021)3), les mandats de la Présidence et Vice-Présidence sont renouvelables une fois, pour un an. Taina Laajasalo (Finlande) a indiqué au Comité son souhait de candidater à sa propre succession en tant que Présidente du Comité et Eliška Hronová (Tchéquie) a informé le Comité de son souhait de candidater en tant que Vice-Présidente. Le Comité a réélu Taina Laajasalo (Finlande), en tant que Présidente du Comité, et Eliška Hronová (Tchéquie), en tant que Vice-Présidente du Comité.
6. Work on the draft Recommendation on multidisciplinary and interagency services for child-friendly justice, including operational guidelines The Chair gave the floor to Susanna Greijer, independent consultant, who supports the Secretariat in preparing the draft Recommendation. The Committee discussed several aspects, notably related to: - the preamble (non-discrimination); - Part I of the Appendix – (finetuning the scope and definitions); - Part II of the Appendix – (right to respect for private and family life; gender equality and intersectionality); - Part III of the Appendix – notably section B. on access to integrated multidisciplinary and interagency services, such as Barnahus; - Finally: the title of the draft recommendation was changed from draft Recommendation “on multidisciplinary and interagency services for child-friendly justice” to draft recommendation “on integrated services for children affected by violence.”	6. Travaux sur le projet de recommandation sur les services pluridisciplinaires et interinstitutionnels pour une justice adaptée aux enfants, y compris des lignes directrices opérationnelles La Présidente a donné la parole à Susanna Greijer, consultante indépendante, qui soutient le Secrétariat à la préparation d'un projet de recommandation. Le Comité a discuté plusieurs aspects en lien, notamment, avec : - le préambule (non-discrimination); - la Partie I de l'Annexe – (affiner le champ d'application et les définitions) ; - la Partie II de l'Annexe – les principes généraux (droit au respect de la vie privée et familiale ; égalité des genres et intersectionnalité) ; - la Partie III de l'Annexe – notamment la section B concernant l'accès à des services intégrés, pluridisciplinaires et interinstitutionnels, tels que Barnahus ; - Enfin : le titre du projet de recommandation a été modifié, passant de projet de recommandation « sur les services multidisciplinaires et interinstitutionnels pour une justice adaptée aux enfants » à projet de recommandation « sur les services intégrés destinés aux enfants affectés par la violence ».

7. Update on key developments and other events by members, participants and observers The Committee members provided information regarding key developments and activities relevant to the Committee's work (see Appendix 1, below). The Committee was also invited to exchange views on the next Council of Europe Strategy for the Rights of the Child (2028-2033). Topics raised included: peer sexual abuse; harmful sexual behaviour; artificial intelligence and its effect on children; social media and children; targeting of children by criminal gangs (connected to criminal responsibility); mental health of adolescents; restorative justice; climate and the environment's impact on children; children affected by high conflict parental separation.	7. Informations relatives aux principaux développements et autres événements par les membres, les participants et les observateurs Les membres du Comité ont fourni des informations concernant les principaux développements et activités en rapport avec les travaux du Comité (voir annexe 1 ci-dessous). Le Comité a également été invité à tenir un échange de vues sur la prochaine Stratégie du Conseil de l'Europe sur les droits de l'enfant (2028-2033). Parmi les thèmes abordés figuraient : les abus sexuels entre pairs ; les comportements sexuels préjudiciables ; l'intelligence artificielle et son impact sur les enfants ; les réseaux sociaux et les enfants ; le ciblage des enfants par des gangs criminels (en lien avec la responsabilité pénale) ; la santé mentale des adolescents ; la justice réparatrice ; l'impact du climat et de l'environnement sur les enfants ; les enfants touchés par une séparation parentale très conflictuelle.
8. Any other business No further issues were raised.	8. Questions diverses Aucune autre question n'a été soulevée.
9. Dates and place of the next meetings The Committee took note that its last meeting will be held, in person and online, in Strasbourg 29-30 October 2026.	9. Dates et lieux des prochaines réunions Le Comité a pris note que sa dernière réunion se tiendra, en personne et en ligne, à Strasbourg les 29-30 octobre 2026.
10. Approval of the meeting report The meeting report was approved during the meeting and circulated after the meeting.	10. Approbation du rapport de réunion Le rapport de la réunion a été approuvé pendant la réunion et distribué après la réunion.

Appendix 1 / Annexe 1

Update on key developments and other events by members (by alphabetical order) – **to follow** /

Informations relatives aux principaux développements et autres événements par les membres

(par ordre alphabétique) – **à venir**

Appendix 2

Agenda and Order of Business

<u>Thursday, 23 April 2026</u>		
Timing (CET)	Agenda Item	Working documents Reference documents
9:30 am	Opening of the meeting <i>[9:30 – 9:40 am]</i> <u>Required actions:</u> The Chair opens the meeting and welcomes the participants and introduces the new member to the ENF-JUS.	<u>Reference documents</u> List of members of ENF-JUS
9:40 am	2. Adoption of the agenda and order of business and Workplan <i>[9:40-9:50 am]</i> <u>Required action:</u> Agenda to be adopted by all members.	<u>Working documents</u> - Draft agenda Work plan proposals and working methods
9:50 am	Statement of the Chair and Secretariat <i>[9:50-10:00 am]</i>	<u>Reference documents</u> Terms of reference
10:00 am	4. Presentation of the Child Impact Review Report <i>[10:00 – 10:20 am] followed by Q&As</i> <i>(25 minutes) end at 10:45.</i>	Presentation by: - Mary Mitchell, Senior Lecturer in Social Work, University of Edinburgh <u>Reference documents</u> Child Impact Review Report
10:45 – 11:15 am	Coffee Break	
11:15 am	5. Election of Chair and Vice-Chair of the ENF-JUS <i>[11:15 – 11:45]</i>	<u>Reference documents</u> List of members of ENF-JUS
11:45 am	6. Work on the draft Recommendation on multidisciplinary and interagency services for child-friendly justice, including operational guidelines <i>(deliverable (1) of the terms of reference)</i> <i>[11:45 am – 12:30 pm]</i>	Susanna Greijer, ENF-JUS consultant <u>Working document</u> - Draft Recommendation on MDIA services for child-friendly justice <i>(link will be added in due course)</i> Compilation of comments on Draft Recommendation on multidisciplinary and interagency services for child-friendly justice
12:30 – 2:00 pm	Lunch Break	
2:00 pm	Item 6. (continued) Work on the draft Recommendation	

	[2:00 – 4:30 pm]	
3:00 – 3:30 pm	Coffee Break	
3:30 pm	Item 6. (continued) Work on the draft Recommendation	
5 pm	End of first day	
Dinner at “Chère Amie” at 7:30 pm [participants to indicate whether they would like to come]		
Friday, 24 April 2026		
9:00 am	Item 6. (continued) Work on the draft Recommendation <i>[9:30 am - 12:30 pm, including coffee break of 20-30 minutes]</i>	
12:30 – 2:00 pm	Lunch Break	
Family photo at 2:00 pm [tbc]		
2:15 pm	Item 6. (continued) Work on the draft Recommendation <i>[2:15 – 4:30 pm]</i>	
4:30 – 5:00 pm	7. Update on ongoing activities <u>Required action:</u> ENF-JUS members are invited to update the Committee on any relevant activities in their respective countries.	
	8. Any other business	
	9. Date and place of the next meetings	4 th meeting of ENF-JUS (final meeting): 29-30 October 2026

Annexe 2

Projet d'ordre du jour et d'ordre des travaux

<u>Jeudi, 23 avril 2026</u>		
Calendrier (CET)	Point de l'ordre du jour	Documents de travail Documents de référence
9h30	. Ouverture de la réunion <i>[9:30 – 9:40]</i> <u>Actions requises :</u> La Présidente ouvre la réunion, souhaite la bienvenue aux participants, et présente la nouvelle membre de l'ENF-JUS.	<u>Documents de référence</u> • Liste des membres de l'ENF-JUS
9h40	11. Adoption de l'ordre du jour et de l'ordre des travaux et du plan de travail <i>[9h40 – 9h50]</i> <u>Action requise :</u> Ordre du jour à adopter par tous les membres	<u>Documents de travail</u> • Projet d'ordre du jour • Proposition de plan de travail et méthodes de travail 2025-2026
9h50	. Déclaration de la Présidente et du Secrétaire <i>[9h50 – 10h00]</i>	<u>Documents de référence</u> • Mandat de l'ENF-JUS
10h00	13. Présentation du <i>Child Impact Review Report</i> (Rapport d'examen de l'impact sur les enfants) <i>[10h00 – 10h20] suivie de questions - réponses</i> <i>(25 minutes), fin prévue à 10h45.</i>	Presentation par: • Mary Mitchell, Maîtresse de conférences en travail social, Université d'Édimbourg <u>Documents de référence</u> • Child Impact Review Report (en anglais)
10h45 – 11h15	Pause café	
11h15	14. Election de la Présidence et Vice-Présidence de l'ENF-JUS <i>[11h15 – 11h45]</i>	<u>Documents de référence</u> • Liste des membres de l'ENF-JUS
11h45	15. Travaux sur le projet de recommandation sur les services pluridisciplinaires et interinstitutionnels pour une justice adaptée aux enfants, y compris des lignes directrices opérationnelles <i>(deliverable (1) du mandat)</i> <i>[11h45 – 12h30]</i>	Susanna Greijer, consultante de l'ENF-JUS <u>Document de travail</u> • Draft Recommendation on MDIA services for child-friendly justice (en anglais) <i>(le lien sera ajouté en temps voulu)</i> • Compilation of comments on Draft Recommendation on multidisciplinary and interagency services for child-friendly justice (en anglais)
12h30 – 14h00	Pause déjeuner	

14h00	Item 6. (suite) Travaux sur le projet de recommandation <i>[14h00 – 16h30]</i>	
15h00 – 15h30	Pause café	
15h30	Item 6. (suite) Travaux sur le projet de recommandation	
17h00	Fin de la première journée	
Diner chez “Chère Amie” à 19h30 <i>[les participants sont priés d’indiquer s’ils souhaitent y participer]</i>		
Vendredi, 24 avril 2026		
9h00	Item 6. (suite) Travaux sur le projet de recommandation <i>[9h30 – 12h30, incluant la pause-café de 20 à 30mn]</i>	
12h30 – 14h00	Pause déjeuner	
Photo de famille à 14h00 <i>[à confirmer]</i>		
14h15	Item 6. (suite) Travaux sur le projet de recommandation <i>[14h15 – 16h30]</i>	
16h30 – 17h00	16. Informations sur les activités en cours	
	<u>Action requise :</u> Les membres de l'ENF-JUS sont invités à informer le Comité de toutes activités pertinentes dans leurs pays respectifs.	
	17. Questions diverses	
	18. Date et lieu de la prochaine réunion	4ème réunion de l'ENF-JUS (réunion finale) : 29-30 octobre 2026

Appendix 3

LIST OF PARTICIPANTS

MEMBERS / MEMBRES

Czechia / Tchèque

Eliška Hronová

Senior legal officer, Office of the Czech Government Agent before the European Court of Human Rights, Ministry of Justice / *Juriste principal, Agent du gouvernement tchèque devant la Cour européenne des droits de l'homme, ministère de la Justice*

Finland / Finlande

Taina Laajasalo

Research Professor at the Finnish Institute of Health and Welfare / *Professeur de recherche à l'Institut finlandais de la santé et du bien-être*

France

online / en ligne

Claire Paillassou

Magistrate, Deputy Head of the Legislation and Legal Affairs Office, Juvenile Justice Department, Ministry of Justice / *Cheffe de bureau adjointe, bureau de la législation et des affaires juridiques, direction de la protection judiciaire de la jeunesse, ministère de la justice*

Greece / Grèce

Eftychia Katsigaraki

General Director, General Directorate of Special Legal Affairs and Human Rights, Ministry of Justice / *Directrice Générale, Direction générale des affaires juridiques spéciales et des droits de l'homme, Ministère de la Justice*

Iceland / Islande

Páll Magnússon

Counsellor, Permanent Mission of Iceland to the United Nations Office and other international organisations in Geneva / *Conseiller, Mission permanente de l'Islande auprès de l'Office des Nations Unies et d'autres organisations internationales à Genève*

Moldova / Moldavie

Daniela Sîmboteanu

President, National Center for Child Abuse Prevention / *Présidente, Centre national pour la prévention de la maltraitance des enfants*

Poland / Pologne

Beata Wojtkowska

Vice President, Empowering Children Foundation / *Vice-présidente, Fondation Empowering Children*

Slovenia / Slovénie

Andrej Del Fabro

Barnahus Project Manager, Head of Child Friendly Criminal Justice Department Republic of Slovenia, Ministry of Justice / *Responsable du projet Barnahus, chef du département de la justice pénale adaptée aux enfants République de Slovénie, ministère de la Justice*

PARTICIPANTS / PARTICIPANTES

Lanzarote Committee

Magdalena Bochinska

Chief Specialist, Children's Rights and Victim Protection Unit, Department of Family and Juvenile Affairs, Ministry of Justice of Poland / *Spécialiste en chef, Unité des droits de l'enfant et de la protection des victimes, Département des affaires familiales et juvéniles, Ministère de la Justice de Pologne*

Council of the Baltic Sea States

online / en ligne

Kadi Lauri

Senior Adviser and Head of Unit

European Commission / Commission européenne

Chrisoula Arcoudis

online / en ligne

Policy Officer / *Agent de politique*

OBSERVERS / OBSERVATEURS

Barnahus Network

Olivia Lind Haldorsson

Secretary General / *Secrétaire générale*

Greece / Grèce

Maria Agiasmenaki

Lawyer, Bar Association of Chania / *Juriste, Barreau de Chania*

Spain / Espagne

Raquel Chamizo Hermosilla

online / en ligne

Ministry of Youth and Childhood / *Ministère de la jeunesse et de l'enfance*

Beatriz Baena Castro

online / en ligne

Ministry of Youth and Childhood / *Ministère de la jeunesse et de l'enfance*

CONSULTANTS / CONSULTANTES

Mary Mitchell

Independent consultant / *Consultante indépendante*

Susanna Greijer

Independent consultant / *Consultante indépendante*

COUNCIL OF EUROPE SECRETARIAT / SECRÉTARIAT DU CONSEIL DE L'EUROPE

DGI - Directorate General of Human Rights and Rule of Law / Direction générale droits humains et Etat de droit

European Committee on Legal Co-operation (CDCJ) / Comité européen de coopération juridique (CDCJ)

Philippe Krantz

Lawyer / *Juriste*

Human Rights Education for legal professionals (HELP) / Programme européen de formation aux droits humains pour les professionnels du droit (HELP)

Oana-Georgiana Girlescu

Programme Manager / *Responsable de programme*

DGII – Directorate General of Democracy / Direction générale de la Démocratie

Gender equality division / Division de l'égalité de genre

Flurina Frei

Policy Advisor / *Conseiller en politiques publiques*

Children's rights division / Division des droits de l'enfant

Agnes von Maravić

Head of Division / *Cheffe de Division*

Steering Committee for the Rights of the Child / Comité Directeur Pour les Droits de l'Enfant

Anne Kayser

Secretary of the Steering Committee for the Rights of the Child (CDENF) / *Secrétaire du Comité directeur pour les droits de l'enfant (CDENF)*

Marie Stock
Project Officer / *Responsable de projet*

Lanzarote Committee / Comité de Lanzarote

Mireya García de Murcia
Legal Advisor / *Conseillère juridique*

SECRETARIAT OF THE ENF-JUS / SECRÉTARIAT DU ENF-JUS

Tanja Gerwien
Secretary to the ENF-JUS / *Secrétaire du ENF-JUS*
Children's Rights Division / *Division des Droits des enfants*

Zaruhi Gasparyan
Co-Secretary to the ENF-JUS / *Co-secrétaire du ENF-JUS*
Children's Rights Division / *Division des Droits des enfants*

Yulia Skabovska
Project Assistant / *Assistante de projet*
Children's Rights Division / *Droits des enfants*
